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obecní úřad
kompletní zápisy zastupitelstva 
obce naleznete na 
www.knezeves.cz

Zápis č. 12 a přehled usnesení ze zasedání 
zastupitelstva obce kněževes konaného dne 
23. 10. 2023 na obecním úřadě

 Zastupitelstvo obce schvaluje:

•  pronájem části obecního pozemku parc. 
č. 538/7 ostatní plocha, ostatní komuni-
kace (část o rozloze 36 m2) jedinému zá-
jemci panu P. Dobiášovi za částku 200 Kč 
ročně.

•  Rozpočtové opatření č. 5.
•  realizaci tzv. „Chytrých zastávek“ s elek-

tronickými označníky.
•  Provozní řád kulturního domu v Kně-

ževsi
•  do funkce správce KD v Kněževsi paní 

Jiřinu Tomkovou.

Diskuse a závěr:
•  Informace starosty obce o projednaném 

daru Letiště Praha, ze kterého bude za-
koupen traktor na údržbu v obci.

•  Informace starosty obce o navýšení ceny 
odpadů pro obec v příštím roce o 17 – 20%.

•  Informace starosty obce o budoucí vý-
sadbě 25 lip v obci, které provede firma 
pana Chládka.

•  Informace Ing. Vlčkové o uskutečněné 
veřejnoprávní kontrole v MŠ.

•  Informace pana Součka ohledně Čajů pro 
seniory, které se uskuteční dne 28. 10. 2023.

•  Informace Ing. P. Wagnera o probíha-
jícím jednání výstavby proti kovárně 
v Kněževsi.

•  Pan Botka zhotoví do konce tohoto týdne 
klíč od zákristie v Kapli sv. Václava.

•  Na základě stížností občanů na úklid 
v pediatrické části zdravotního středis-
ka bude MUDr. Staňové odeslán dopis 
(výzva) s požadavkem na vyjádření paní 
doktorky a její sdělení, do jaké doby bu-
dou pronajaté prostory uklizeny a ná-
sledně pravidelný úklid prováděn.

•  Osvětlení stromu před zdravotním stře-
diskem provede pan Fr. Ryvola

Zápis č. 13 a přehled usnesení ze zasedání 
zastupitelstva obce kněževes konaného 
dne 20. 11. 2023 na obecním úřadě

 Zastupitelstvo obce schvaluje:

•  uzavření DPP se zastupitelem obce Ing. 
Petrem Wagnerem na projekční činnost; 
500,- Kč/1 hod.

•  Rozpočtové opatření č. 6.

Diskuse a závěr:
•  Žádost ČSŽ o poskytnutí příspěvku na 

akce pořádané v roce 2024 – bude projed-
nán s ostatními žádostmi v prosinci 2023.

•  Návrh smlouvy o úhradě nákladů na li-
kvidaci a soustřeďování vybraného plas-
tového odpadu od PG – dosud nebyly 
zveřejněny přesnější informace, takže 
tento bod bude projednán později.

•  Návrh rozpočtu obce na rok 2024 – fi-
nální verze rozpočtu bude schvalována 
v prosinci 2023.

•  Informace Ing. Vlčkové ohledně projed-
nané žádosti o poskytování informací dle 
Zákona č. 106/1999 Sb. (bylo zveřejněno 
na webových stránkách obce).

•  Informace Ing. Vlčkové ohledně přípravy 
OZV.

•  Parkování v ulicích Nová Čtvrť, Nad 
Mostem a dalších v katastru obce Kněže-
ves z důvodu průjezdnosti (bude řešeno 
Komisí pro rozvoj obce a ŽP).

•  Řešení odvozu odpadu, který Regios ne-
odváží (např. dřevo, plasty) – pan Botka 
zjistí informace ohledně třídění, ceny atd.

•  Pan Pittermann zjistí, zda a jakým způso-
bem odstranit červotoč v Kapli sv. Václava

•  Černá skládka pneumatik a dalšího od-
padu na pozemku CTP – zajistí starosta 
obce pan Kettner.

•  Projednat s ředitelem ZŠ parkování elek-
tro koloběžky v prostorách budovy ško-
ly a dále bezpečnostní kódování školy 
cca od 19.30 hodin do 6.30 hodin ráno. 
V době zakódování se ve škole nebudou 
zdržovat žádné osoby s výjimkou pří-
padné technické obsluhy pověřenou oso-
bou s vědomím starosty obce.

•  Zvážit zakoupení defibrilátoru (cena cca 
do 50.000 Kč) a možnost jeho umístění a

používání
•  Firma Cetin – práce na výměně sdělova-

cích rozvodů v Tuchoměřicích; naši obec 
zasáhne v prostoru Kněžívky.

slovo starosty
Vážení 
spoluobčané,

 
v dnešním a posled-
ním letošním čísle 
Kněževáka se zamě-
řím na problémy, 
které nás tíží a ně-
které věci, které se 
nám povedly. V po-

sledním týdnu nám věnují přízeň zloději, ti 
se nebojí navštívit naše občany ani v noci, 
když spí. Uzavírejte své objekty pečlivě 
a koukejte se pozorně koho, potkáváte po 
obci. Ve 48. týdnu navštívili zloději dvě 
usedlosti. Snad k velkým škodám nedošlo, 
ale co není, může být.

Vážení spoluobčané, buďte ohleduplní 
k sousedům i k obci. Parkujte své automo-
bily tak, abyste neomezovali sousedy. Při 
prvním sněhu se ukázalo, že někteří z obča-
nů, ale i zastupitelé parkují tak, že neprojede 
traktor na úklid sněhu. Pak se nemůžeme 
divit, že ta část ulice není uklizena. Techniky 

máme dost, materiálu také, ale musíte nám 
pomoci svým přístupem.

Posledně byla zastávka o kácení lip. Zbývá 
pokácet ještě jedna, ale již nyní firma pana 
Chládka vysázela 25 stromů na místě bývalé 
ořechové aleje. Obec tak provádí náhradní 
výsadbu velice zodpovědně.

Od 1. listopadu funguje nová paní správ-
cová v KD, je jí paní Jiřina Tomková. Pevně 
věřím, že bude pro provoz KD přínosem. 
Dokončujeme některé opravy, které se za 
léta provozu vyskytly. Jinak provoz KD pro 
obec není omezen. Jen některé akce pořáda-
né v sobotu a v neděli se musí přesunout na 
všední dny kvůli vytápění.

I v budově základní školy obec provedla 
některé úpravy a opravy, ale obec nebude 
plnit funkci školníka nebo uklízečky. Ně-
které věci jsem řešil i s panem ředitelem ZŠ. 
Naším cílem je předcházet vandalismu a po-
škozování zařízení.

Až budete číst tento článek, tak obraz Sv. 
Václava již bude po opravě, v kapli na svém 
místě. O zdařilosti opravy se budete moci 
přesvědčit 24. 12. při zpívání v kapli, které 
bude spojeno s malým občerstvením.

V rámci “Dobrého sousedství” nám Letiště 
V. Havla poskytlo dar ve výši 1.500.000 Kč. 
Za tyto peníze jsme nakoupili traktor s pří-
slušenstvím na úklid obce, vysadili 25 lip, 
osvětlení a úpravy na hřišti. Naší obci se 
spolupráce s letištěm vyplácí. 

Závěrem Vás chci požádat o trpělivost s ře-
šením dopravní situace na příjezdu do obce. 
Tyto uzávěry probíhají nekoordinovaně, ná-
sledně jsou přetíženy okolní obce. Musíme 
doufat, že v roce 2024 se situace podstatně 
zlepší. Stavební úpravy by měly skončit 
koncem března příštího roku.
Do roku 2024 vám všem přeji dobré zdraví, 
pevné nervy a mnoho úspěchu v Novém roce.

Stanislav Kettner
starosta obce
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 nová p. správcová kulturního domu

Většina z našich občanů určitě zaregistro-
vala, že během letních prázdnin skončili 
v kulturním domě správcové – manželé 
Jelonkovi. Bydleli a pracovali zde 6 let. Ti 
z nás, kteří chodí sportovat nebo tanco-

vat do „kulturáku“, je znali osobně. Vždy 
s nimi byla pohodová domluva, bez kon-
fliktů a problémů. 

Bylo vypsáno výběrové řízení. Z 10 ucha-
zečů byla nakonec vybrána p. Jiřina Tom-
ková. Věřím, že se jí u nás bude líbit, my 

budeme spokojeni a veškeré domluvy, 
organizace atd. budou probíhat bezproblé-
mově. Z důvodů šetření energií byl změ-
něn týdenní rozpis sportovních aktivit. 

 Za školskou a kulturní komisi  
 bohdana pavlíková

 využití sálu kD kněževes   

ponDěLÍ
17.15 – 18.30 cvičení dětí    p. Adamčíková (775 973 190)
18.30 – 21.00 nohejbal         p. Kubů (724 583 222)

ÚTerÝ
17.30 – 18.45 kněževáček   p. Vomáčková (725 050 430)
19.00 – 20.00 Taebo            p. Adamčíková (775 973 190)
20.00 – 22.00 volejbal                                                     p. Černá (602 682 022) a Součková (721 588 589)

sTřeDa
18.00 – 20.00 nohejbal         p. Kubů (724 583 222)
20.00 – 21.00 Tanec p. Pavlíková (606 643 874) a Součková (721 588 589)

ČTvrTek
17.00 – 19.00 badminton                                             p. Pavlíková (606 643 874) a Součková (721 588 589)

19.15 – 22.00 Fotbal              p. Šebesta (777 767 261) – zimní příprava leden-březen

páTek
17.00 - 19.00 badminton                                            p. Pavlíková (606 643 874) a Součková (721 588 589)
17.00 - 19.00 Fotbal p. Šebesta (777 767 261) – zimní příprava leden-březen
19.00 – 21.00 volejbal           p. Součková (721 588 589) a Adamčíková (775 973 190)

soboTa
neDěLe

když se některá hodina nemůže uskutečnit (nemoc, dovolené…), je třeba tuto změnu alespoň den předem nahlásit p. Jiřince Tomkové  
(správce kD) na tel. 734 498 420. Zbytečně se vytápí celý sál. Následující den po akci (taneční zábava, ples, výstava psů, trhy...), ať o víkendu 
nebo v běžných pracovních dnech, bude sál vyhrazen na úklid bez konání dalších akcí – kulturních, sportovních …
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 o čtrnáctých Čajích pro seniory

Rád bych se tímto článkem vrátil do sobot-
ního odpoledne, 28. října 2023.  V uvede-
ném čase se v malém sále kulturního domu 
opět konaly čaje pro seniory s tématem 
„Kamera – u příležitosti 935 let založení 

obce“, pořádané Obecním úřadem Kněže-
ves. Tentokrát s pořadovým číslem čtrnáct. 
Obecní úřad rovněž nesl organizační ná-
klady a zaplatil základní pohoštění.  Zá-
jem nejen seniorů byl značný.  Rád jsem 
se v nabitém malém sále potkal s účastní-
ky dřívějších čajů. Bylo nás tentokrát více 
o holích a méně se tančilo, ale všichni byli 
natěšení a dobře si to užili. 
Program se odvíjel podle osvědčeného 
schématu, který kdysi nastavila proslave-

ná tvůrčí skupina LURO. Hudbu zajistil 
pan Krupička se svou skupinou, večerem 
probíhala průběžně tombola a promítaly 
se krásně sestříhané záznamy z dávné i ne-
dávné doby.  Jako lístky do tomboly slou-
žily vstupenky, přičemž každá byla tažena. 
Všichni si tak odnášeli nějakou drobnost 
pro radost nebo užitek. Sérii videí a hudby 

přerušila novinka – znalostní kvíz. Ten při-
pravila a elegantně prezentovala paní Pav-
líková.  Dojem z tohoto kvízu byl, že naši 
senioři netrpí ztrátou duševních schopnos-
tí, ale dobře si pamatují a znají i současnou 
realitu. Hezké bylo, jak všichni například 
věděli jména osob z vedení obce.
Zvláštní pozornost si zaslouží zejména 
promítaná videa. Myslím, že i v budoucnu 
by mohlo být takové promítání základem 
programu. Hlavně díky našemu fenome-

nálnímu archiváři panu Součkovi a „nové“ 
hvězdě filmového střihu v naší obci panu 
Hanzlíkovi.  Jistě jste si všimli, jak byla 
videa vybrána s ohledem na to, abychom 
viděli co nejvíc našich sousedů a přátel. Po-
dobně bylo hodno pozornosti to, jak byly 
vybrány hudební doprovody a jak byly 
vkopírovány postsynchrony.  Škoda jen, 
že při promítaní na čelní stěnu a vzhledem 
k naplněnosti sálu bylo pro nás, kteří jsme 
si sedli hloupě do rohu pod touto stěnou, 

 kněževeský e-věstník online přihlašování

Připomínáme, že pokud víte o někom, kdo by měl o obecní 
informace zájem, může se online přihlásit k odběru novinek 
na webu naší obce www.knezeves.cz na odkazu PŘIHLAŠENÍ 
K ODBĚRU NOVINEK. Zde je možné zadat svoji e mailovou, 
mobilní telefonní číslo anebo obojí a to dle toho, o jaký infor-
mační kanál máte zájem, zda o emaily, SMS a nebo obojí.
 ing. Jan Šarapatka 
 Informační komise obce Kněževes

 poděkování za úklid sněhu

Dobrý den, 
chtěla bych Vám poděkovat jménem svým i obyvatel Nových 
Středokluk za úklid chodníku od kolejí k přechodu. Alespoň 
část cesty ze zastávek veřejné dopravy do naší osady je dobře 
schůdná. Bohužel na úklid našich chodníků ani týden po vydat-
ném sněžení stroje ani lidi se Středokluk ještě nedorazili.
 petra pištěková
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obecní knihovna
 vÝroČÍ aUTora

ellis petersová 
28. 9. 1913 – 14. 10. 1995
Vlastním jménem Edith 
Mary Pargeter, byla 
anglická spisovatelka, 
zejména historických 
a detektivních románů, 
bohemistka a překlada-
telka z češtiny a sloven-
štiny. Pod jménem Ellis 

Petersová napsala mimo jiné známou řadu 
historických detektivek s hlavním hrdinou 
bratrem Cadfaelem, používala ale i vlastní 
jméno (v českých vydáních uváděné v po-
době Edith Pargeterová) i další pseudony-
my. Bratr Cadfael, benediktinský mnich ze 
shrewsburského opatství, je detektivem ve 
známé sérii historických detektivních pří-
běhů, které byly přeloženy také do češtiny. 
Děj případů je zasazen do období mezi lety 
1135 a 1145, kdy v Anglii probíhala občan-
ská válka, kterou vedl Štěpán III. z Blois se 
svou sestřenicí Matyldou. Cadfael je pů-

vodem Velšan a před vstupem do klášte-
ra žil dlouho světským životem, zúčastnil 
se také křížových výprav. V klášteře se 
stará o bylinkovou zahradu a plní funkci 
lékárníka. Případy řeší společně se svým 
přítelem a představitelem spravedlnosti, 
šerifem Hughem Beringarem. Díky svým 
životním zkušenostem je chápavý a shoví-
vavý vůči ostatním a jeho činy jdou často 
proti omezenému oficiálnímu postoji ně-
kterých jeho spolubratrů.
 p. bareš, knihovník

někdy koukání dosti nepohodlné.
O organizaci se postaraly milým způso-
bem ženy z Českého svazu žen – Klub 
Kněževes a klub přátel piva – STOUNI. 
Obsluhu a servis občerstvení zajišťoval vel-
mi ochotně Karel Vtípil.  Mohu doufat, že 
se v příštím roce budeme těšit na patnácté 
nebo i šestnácté Čaje pro seniory.   

P. S.  Zatímco členky Svazu žen jsou všem 
známé a osvědčené, název  STOUNI  zná-
mý není. Rád proto vysvětlím, o co jde. 
Původně páteční schůzky seniorů - dříve 
aktivních fotbalistů se během třinácti až 
patnácti let pozměnily.  Z původně výhrad-
ně fotbalové tématiky se hovory doplnily 
i o nefotbalová témata a aktuality. Na naše 
zemřelé kamarády ve výročí jejich smrti 
nebo narozenin vzpomínáme.  Skupinka 
se vzhledem k úmrtím našich kamarádů 
zmenšila na dva. Pak se k nám přidali mla-
díci pod sedmdesát a začal se používat výše 
uvedený název.  Pravidelné schůzky jsou 
v současnosti v restauraci Pilot klub každý 
pátek od osmnácti hodin a k našemu rezer-
vovanému stolu by se se ještě někdo vešel. 
Tak přijďte zkusit, jestli vás to bude bavit.                                                                                                       
 bohumil Trojan

chcete odbourat stres, odreagovat se nebo jen přijít na jiné myšlenky?  
Čím více je TV programů, tím méně je na co se dívat? Přijďte si pro dobrou knihu; knižní fond je pravidelně obměňován.  

každé pondělí 16.00 – 18.00 vás zve obecní knihovna v kněževsi.
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Mateřská 
škola
 podzim a zima v mateřské škole

Na začátku školního roku jsme byli natě-
šeni na nové plány, které se nám podařilo 
v průběhu prvních čtyř měsíců nové školní 
etapy zrealizovat.

Plánované akce jsme zveřejnili v minulém 
čísle časopisu – a můžeme potvrdit, že jsme 
navštívili Lidice, Okoř – nás naopak na-
vštívilo divadélko i mobilní planetárium, 
vyzdobili jsme sál kulturního domu pro 
Mikulášskou besídku a zábavu a vyrobili 
2 svícny do akce, kterou pořádá Svaz žen. 

Zorganizovali jsme plavání v Tuchlovicích, 
které začne v únoru… a našli jsme zají-
mavý objekt pro zotavovací akci (školku 
v přírodě) – Muzeum a Hotel LEGA v Kut-
né Hoře. Děti stráví v dubnu týden mezi 
kostičkami lega, poznají vyhlášené památ-
ky a užijí si překrásné přírody.
Kromě akcí, které probíhají mimo MŠ, za-
žívají děti každodenní radosti i povinnosti 
ve svých třídách. Rodiče vidí naše aktivity 
každý den na fotografiích v aplikaci LY-
FLE, kterou využíváme jako informační 
kanál mezi námi.
Novinkou je registrace MŠ v platebním 
portálu Středočeského kraje, abychom ne-
vybírali v hotovosti peníze na jednotlivé 

akce. Zkušební platby na výlet do Muzea 
Betlémů Karlštejn proběhly velmi úspěšně, 
takže rodiče snad též nový způsob plateb 
ocenili.

Chtěla bych touto formou vyjádřit dík ce-
lému kolektivu – bez učitelek (Jana Eichle-
rová, Jana Čermáková, Hana Štěrbová 
a Hana Shahini), asistentky (Jana Ečerová) 
a provozní (Ivana Holanová) by tato škol-
ka nefungovala tak, jak funguje a jsem po 
dvou letech ve funkci ředitelky opravdu 
ráda za to, jakou partu mi nové působení 
přineslo – všechny už jsme se dávno nala-
dily na stejnou notu a máme společné cíle 
– spokojenost vašich dětí a připravenost na 
další život, až opustí brány naší mateřské 
školy. Chceme, aby z naší školy odcházely 
děti sebevědomé, samostatné, sociálně zra-
lé, tělesně zdatné, přemýšlivé a schopné 
řešit úkoly z mnoha oblastí.
Jedna z plánovaných akcí nám úplně nevy-
šla – náš tradiční a dlouhodobě zvaný Mi-
kuláš (pan Pečenka, který pro děti pořádá 
i Dětský den v MŠ a Mikulášskou nadílku 
již mnoho let) onemocněl a den před nadíl-
kou nám napsal, že nepřijede…
Jak jsem psala – máme skvělý kolektiv 
a dokonce i rodinné příslušníky kolektivu: 
tímto DĚKUJEME rodině Holanových: Iva-
ně – že oslovila manžela Romana (Mikuláš) 
a Šimona Pittermanna (Čert) a ochotně je 

doplnila paní Petra Adamčíková v roli An-
děla! Ze dne na den zareagovali a nenecha-
li školku bez Mikuláše, Čerta a Anděla… 
na to neexistují slova, jen pocit velké vděč-
nosti, sounáležitosti a patří jim poděkování 
- i přes stránky obecního časopisu. 

Chýlím se už k závěru článku – a tím je 
další poděkování. Obec Kněževes zvýšila 
rozpočet mateřské školy na rok 2024 o 50 
tisíc Kč, to samé vyřídila u Letiště Praha už 
v loňském roce. Jsem velmi ráda, že před-
školní vzdělávání ve vaší obci má velkou 
podporu, pracuje se nám zde krásně… dě-
kuji panu starostovi Kettnerovi za vstříc-
nost a jeho postoj k mateřské škole.

Přejeme všem pohodové a klidné Vánoční 
svátky.
 olga procházková  
 a celý kolektiv MŠ Kněževes

Základní 
škola
 budeč 

Blížil se opět Den české státnosti, jehož 
hlavním hrdinou je sv. Václav. Proto jsme 
se s dětmi rozhodli znovu podívat, kde 
a jak probíhala jeho školní léta. Uplatnění 
informací se nabízelo i pro nastávající pro-
jektový den o sv. Václavu. 
Po obvyklé cestě autobusem nás zase čekal 
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výšlap na Budeč. Přes hlášky o tom, jak je 
bolí nohy, nakonec všechny děti převýšení 
zdolaly. Během chvilky z nich byli obyva-
telé středověké vesnice díky symbolické-
mu oděvu z plátěného přehozu staženého 
šňůrou přes pás. A středověké dopoledne 
mohlo začít.

Jednu skupinu středověkých vesničanů 
vedl kněz Učen např. k umění držet rydlo 
a psát s ním na voskovou tabulku nebo ro-
zeznat tvary některých písmen středově-
kého písma. Kněžna Ludmila učila vesni-
čany vyrábět jednoduché oděvní doplňky, 
informovala děti ukázkami na mapě, která 
území tehdy ovládali Přemyslovci. Doub-
rava své vesničany seznámila s činnostmi 
středověkých žen např. mletí obilí na žer-
novu, pečení středověkého chleba, zpra-
cování příze a s činnostmi středověkých 
mužů, kteří se zabývali především lovem, 
zacházením se zbraněmi a ochranou svých 
blízkých.

Ve středověku člověku velmi vyhládne 
a jídlo je největší vzácností. To se záhy jed-
noznačně potvrdilo. Svačiny mizely o sto 

šest. Posíleni jídlem a potěšeni zakoupený-
mi suvenýry jsme se skutáleli z kopce a au-
tobus nás převezl do Středokluk. 

Odnesli jsme si krásně pozdně letní zážitky 
z magického místa naší nejstarší zachovalé 
stavby v Čechách. Rádi se tam znovu vrátíme.
 
 iva Farová a emil Červený

 návštěva spisovatelky 

 ve 3. a 4. třídě v kněževsi

Vážení čtenáři, asi se shodneme v tom, že 
nenávratně pryč jsou doby, kdy přes zákaz 
rodičů děti četly knížky s baterkou pod 
peřinou a kdy před knihkupectvím každý 
čtvrtek stála fronta dychtivých čtenářů. 
Vztah ke čtení knížek se posunul novým 
směrem. Ale co se určitě nezměnilo, je au-
tentický prožitek ze setkání s opravdovou 
živou spisovatelkou. Pokud k tomu její 
texty oživí působivým přednesem profesi-
onální herec Miroslav Reil, který získával 
zkušenosti např. v divadle Semafor, pak je 
setkání s knížkami takové spisovatelky do-
konalým zážitkem.

Koho jsme vlastně pozvali na besedu? Na 
setkání s dětmi k nám do Kněževsi přijela 
paní spisovatelka Michaela Fišarová. Píše 
pro děti od předškolního věku až do dospí-
vání. Pro děti také pořádá literární soutěže 
a besedy na podporu čtenářské gramot-
nosti. Pořádá tvůrčí dílny pro knihovníky 
a pedagogické pracovníky.
Za svou tvorbu získala ocenění Zlatou 
stuhu v roce 2013 za knihu Nikolina ces-
ta a v roce 2015 Výroční cenu Albatrosu 
za nejlepší literární text pro menší děti za 
knihu Náš dům má tajemství. Velmi známá 
mezi dětmi je i kniha Ela v zemi trollů.
Než beseda začala, ukázalo se, že řada dětí 
její knížky zná a čte. Paní spisovatelka je 
zaujala svými příběhy natolik, že je zce-
la vtáhla do děje a vzbudila v nich zájem 
o příběhy z jejích knížek. 

Nikdo asi už nepředpokládáme, že i po 
tak poutavé besedě budou číst děti pod 
peřinou. Ale snaha šířit krásný český jazyk 
a vzbudit touhu po čtení je v dnešní době 
něco velmi vzácného. Jsme vděčni za to, že 
se i v současnosti najde spisovatelka, která 
se dokáže takto věnovat dětem a přímo tím 
podporuje snahu o zkvalitnění čtenářských 
dovedností našich dětí.

 iva Farová a emil Červený

 internet a rizika s jeho používáním

25. 9. 2023 jsme se s žáky věnovali interne-
tové bezpečnosti.Víte, co je to internetová 
bezpečnost?

V dětství nás starších by to byl pojem ze 
Sci-fi románu. Pro dnešní děti je to realita. 
A jako každá věc i internet má své pozitiv-
ní i stinné stránky. Nebezpečí, která hrozí 
z internetu nás neděsí bezprostředně jako 
hororový film a nebolí jako třeba natlučené 
koleno. Proto je internetové nebezpečí ne-
nápadné, skryté a snadno podlehneme po-
citu, že nám vůbec nehrozí. Většina z nás si 
neuvědomuje, jakému riziku se při běžném 
používání internetu vystavujeme.
Upozornit děti na tato nebezpečí k nám do 
školy přišel odborník z bankovní sféry pan 
Vladimír Bareš, protože v bankách dbají na 
internetové bezpečí velmi pečlivě. A proto-
že se v tom skvěle vyzná, vysvětlil dětem, 
jak funguje internet, jaké jsou jeho klady, 
ale i zápory. Poskytl dětem širokou škálu 
konkrétních praktických rad, ze kterých 
jsme se poučili i my dospělí.

Bez těchto znalostí se dnes neobejde žád-
ný uživatel internetu a každá rada, která 
uvízne v našich hlavách nám může ušetřit 
velké problémy. Doporučujeme:-)
 
 iva Farová a emil Červený

 Meteorologický podzim v přírodě

Budete se divit, ale vedle astronomického 
podzimu existuje i meteorologický. Nebýt 
paní Přibylové, která přišla 25. 10. 2023 na 
besedu s žáky, nevěděli bychom to taky. 
Meteorologický podzim je období od 1. 
září do 30. listopadu. To je přesně to obdo-
bí, kdy se ježci a netopýři chystají na zimní 
spánek. O nich nám paní Přibylová přijela 
vyprávět spoustu zajímavostí. 
Víte, že máme ježky západní a východní? 
Víte, že se oba druhy mezi sebou liší i cho-
váním a podle něj je rozeznáte? Víte také, 
že ježek, který do konce října nenabere 400 
gramů hmotnosti, se nedožije jara? Jak po-
moci takovým ježkům, bylo hlavní náplní 
naší besedy. 

I netopýři jsou savci, kteří přezimují po-
dobným způsobem jako ježci, tedy zimním 
spánkem. Na našem území žije 20 druhů 
netopýrů. Toho nejmenšího (netopýra 
hvízdavého) stačí vzbudit v době zimního 
spánku jen dvakrát a vezme mu to tolik 
energie, že následkem toho zahyne. Líbilo 
se nám přirovnání netopýřího metaboli-
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smu k naftovému motoru. Dlouho se za-
hřívá, než podá plný výkon, ale pak dlou-
ho chladne. Netopýr se dlouho probouzí 
a dlouho usíná, a to je energeticky náročné.  
Neberte netopýra holou rukou, jsou kou-
saví a mohou vás nakazit vzteklinou. Ale 
jsme rádi, že jsou chráněni a pro nás vel-
mi užiteční, protože nás spolu s ostatními 
hmyzožravci zbavují mimo jiné i obtíž-
ných komárů.

Paní Přibylová patří k lidem s velkým 
srdcem, kteří v současné době ničení naší 
planety dokážou podle svých sil pomáhat 
přírodě péčí o zraněná a handicapovaná 
zvířata v záchranné stanici v Praze.

 iva Farová a emil Červený

 srpŠ

Sdružení rodičů a přátel školy je spolek 
fungující při ZŠ Středokluky. Je to nezis-
kové sdružení rodičů a přátel školy, kteří 
se ztotožňují s tradicemi školy a s úsilím 
školy poskytnout žákům co nejkvalitnější 
vzdělání. Členy spolku jsou rodiče žáků 
základní školy, radu rodičů tvoří zástupci 
rodičů, po jednom z každé třídy ZŠ Stře-
dokluky. Z příspěvků žáků se hradí napří-
klad odměny na lyžařských či pobytových 
kurzech, doprava na školní akce, vybave-
ní školní knihovny či mimořádné aktivity 
(např. přednášky či besedy s odborníky). 
Letos byla část financí vyhrazena na vy-
bavení nových oddělení školní družiny. 
Za poslední dva roky se totiž družina roz-
rostla o 2 oddělení a přibyla i ranní druži-
na. Každému oddělení SRPŠ odsouhlasilo 
nákup za 2500,-.  Radost byla veliká. Nové 
hračky jsou již v provozu a na chodbách 
školy se můžete přesvědčit, že ani výtvar-
ný materiál neleží jen tak v poličkách.  
 Za SRPŠ  
 bára Fröhde
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Vánoce jsou za dveřmi, sníh pokryl naše hři-
ště a podzimní část mistrovské sezony je již 
uzavřená. Celkově můžeme za kněževeský 
fotbalový tým považovat podzimní část za 
částečně úspěšmou. V tabulce jsme na de-
vátém místě se 16 body které jsme sesbírali 
za 4 výhry a 4 remízy. V probíhající sezoně 
jsme utrpěli 5x prohru. Vstřelili jsme celkově 
31 branek z toho 18x skóroval kapitán Ja-
kub Kostka který je zároveň nejlepší střelec 
celé soutěže. Ne vždy se naše mužstvo se-
šlo v plném počtu a u některých zápasů to 
bylo znát, zápasy s Vonoklasy a Horoměři-

cemi nám zkrátka herně nevyšli. Nutno vy-
zdvihnout skvělé výkonu proti Drahelčicím 
a Černošicím kteří hrají dobrý a rychlý fot-
bal. Cenný je skalp rivalů ze Středokluk, kde 
jsme po dlouhé době zvítězili s přehledem 
na jejich půdě. Zápas v Dobřichovicích byl 
velmi vyrovnaný ale bohužel štěstí bylo více 
nakloněno domácím. Poslední zápas s Nuči-
cemi jsme nestačili na nabitou sestavu hostů 
s několika bývalými reprezentanty. Nicmé-
ně jsme teprve v polovině soutěže a na jaře 
máme spoustu šancí vystoupat tabulkou 
víše a ukázal naši sportovní kvalitu.

na závěr roku je třeba poděkovat: 
Všem hráčům že dobře reprezentují naši 
obec a drží sportovní aktivitu. Realizačnímu 
týmu a trenérům za jejich ochotu vést a při-
pravovat náš tým. Výkonému výboru Sokol 
Kněževes za důvěru. Starostovi obce panu 
Kettnerovi za vedení sokola a jeho podpo-
ru. OÚ Kněževes za finanční a materiálovou 
pomoc. Správci hřiště panu Slabochovi za 
údžbu a starost o areál hřiště. Panu S. Kett-
nerovi ml. a panu Rákosníkovi za pomoc 
s udržovaním kvality hřiště a okolí. Panu 
Válovi a Schwärovi za skvělé hlavní pořada-
telství. Slečně Rákosové za fotografie a ve-
dení sociálních sítí. Sponzorů a partnerů bez 
kterých by náš klub nemohl fungovat a v ne-
poslední řadě našim fanouškům za dlouho 
a letitou podporu.

TJ sokol kněževes přeje všem občanů 
krásné prožití vánočních svátků a šťastný 
vstup do nového roku 2024.

 Jakub Šebesta
 místopředseda TJ Sokol Kněževes

TJ sokol kněževes

31.12. 2023 od 10:00 
se na fotbalovém hřišti koná 

TraDiČnÍ 
siLvesTrovskÝ 

FoTbáLek 
oprašte kopačky a přijďte si zahrát 

nebo se jen podívat na poslední 
sportovní akci roku.

odehrané zápasy:
Hostivice – Kněževes 2:2
Kněževes – Roztoky B 6:3
Kosoř B – Kněževes 2:2
Kněževes – Jeneč 5:1
Středokluky – Kněževes 1:5
Kněževes – Vonoklasy 0:6
Kněževes – Třebotov 3:1
Kněževes – Drahelčice 3:3
Čísovice – Kněževes 4:0
Kněževes – Černošice 2:2
Horoměřice – Kněževes 7:1
Dobřichovice – Kněževes 3:2
Kněževes – Nučice 0:3

sledujte naše sociální sítě
Facebook: TJ sokol kněževes – Fotbal

instagram: tj.sokol.knezeves
Twitter / X: sokol_knezeves

TikTok: tj.sokol.knezeves_fotbal
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svaz žen - klub kněževes
 Draci a dýně v kněževsi 2023

Všechny jsme si přály, aby letos alespoň trochu foukal vítr. A vyšlo 
to. Letošní říjnové pouštění draků na hřišti u letiště bylo opravdu 
vydatné. Někteří draci měli s prudkým vichrem problémy. A to jsme 
od Letiště Praha Ruzyně měly povolenou výšku jen do 20 metrů. 
Vše se zvládlo, sice byly i slzičky, když se dračí šňůra zamotala. Ale 
naši muži si se vším věděli rady a tak na obloze tentokrát létalo hod-
ně draků, děti ani dospělí nemuseli běhat po hřišti jak smyslů zba-
vení a jen postávali a korigovali svoje létající tělesa. Všichni jsme se 
těšili z krásného slunečného větrného dne. 

V pozdním odpoledni za deště jsme se s dětmi sešli, abychom si 
vydlabali dýně. Pro velké sucho letošní řepy byly malinké a k jejich 

dlabání vůbec nedošlo. Možná jsme to v nové hasičárně organizova-
ly naposledy. Dětí i rodičů bylo tolik, že dlabali i na kuchyňské lince. 
Některým ratolestem pomáhali rodiče, ale některé děti byly tak ši-
kovné a houževnaté, že si vše udělaly samy. Jako většina akcí i dla-
bání je ekologicky zaměřené. Veškeré plasty, papíry separujeme. 
A vydlabané „vnitřnosti“ z dýní si pravidelně bere Eliška pro jejich 
zvířátka. Takže vlastně vůbec žádné zbytky. A když je sklizeno, ka-
ždé z dětí si zapálí svíčku ve své vydlabané příšerce a můžeme fotit. 
Díky sponzorům jsme mohly dětem dopoledne i odpoledne připra-
vit občerstvení a různé odměny za šikovnost, snahu a trpělivost. Na-
víc Katka Pokorná pro všechny děti odpoledne připravila plný tác 
barevných muffin, po kterých se jen zaprášilo. 

 Za Čsž bohdana pavlíková 
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 beseda s vlastimilem vondruškou

11. 10. byla v Číčovicích beseda se spisovatelem Vl. Vond-
ruškou. Protože tento spisovatel historických knih a hlavně 
historických detektivek má i mezi členkami ČSŽ Kněževes 
hodně příznivkyň, sešlo se nás několik v zaplněném číčo-
vickém kulturním sále. Dozvěděly jsme se, proč se používá 
výraz „ožrat se“, kde spisovatel nachází náměty, proč se 
v dobových knihách používají moderní slova…. 

Zajímavá beseda a ještě jsme si mohly koupit knihy, které 
nám doma chybějí a nechat si je p. spisovatelem podepsat. 
 
 Za ČSŽ Kněževes  
 bohdana pavlíková 

 Mikulášská pro děti

Skoro 90 dětí. Každým rokem se zvyšuje 
počet dětí, které se přijdou pozdravit s Mi-
kulášem a andělem. Některé se bojí čertů, 

protože asi nemají tak čisté svědomí. Ale 
dáreček dostanou úplně všechny – od star-
ších až po miminka, která z toho ještě ani 
nemají rozum. Letošní pásmo Ivy Roučko-
vé bylo různorodé a líbilo se všem. Zpívá-
ní, hraní na různé přírodní nástroje (tyčky, 
ořechy…) a probíhání mezi dospěláckými 
bránami. Sotva unavené děti dosedly, už 
jsme měly připravené dílničky – navlékání 
korálků, malování perníčků, přáníčka s pur-
purou, vystřihování a malování na zemi na 
velké archy papíru. Následovalo vyhodno-
cení doma zhotovených svícnů. Letos bylo 
opravdu těžké vybírat, protože byl jeden 
hezčí a nápaditější než druhý. Pořadí:  dět-
ské – 1. Natálka Zádová, 2. Amálka Čefelí-
nová, 3. Vašík Čefelín; dospělí – 1. Honza 
Holan, 2. Magda Čefelínová, 3. Bohdana 
Pavlíková.

Lucka s Kněževáčkem nám zatancovali na 
moravské písničky. Nejroztomilejší byla 
malá 2letá tanečnice, která sklidila největší 
úspěch. 

Při dětské dražbě byli tentokrát upřednost-
něni při „nákupu“ předškoláci a teprve poz-
ději si mohli vybírat školáci. Věcí byly plné 
dva stoly – svícny, soupravy na čištění zubů, 
masrhmellons, propisky, hračky…. Všechny 
děti byly spokojené a mohly se těšit na pří-
chod Mikuláše. Nejdříve přiběhli čerti a děti 
jim slibovaly a slibovaly. Mikuláš řekl pár 
milých slov a potom spolu s andělem všem 
bez rozdílu rozdal dárečky.

Po úklidu sálu, kdy se zapojili všichni, jsme 
hravé odpoledne zakončili u rozsvícení vá-
nočního stromu s prskavkami a ohňostroji.

 Jak jsme zaháněli strašidla

Děti mají rády hry, rády se trochu bojí, 
rády soutěží a rády dostávají ceny za dobré 
výkony. A to vše splňovalo Zahánění stra-
šidel, které pořádal Český svaz žen Kněže-
ves.  V sobotu 11 .listopadu v odpoledních 
hodinách si mohli rodiče se svými dětmi 
vyzkoušet zručnost a odpovědi na různé 
otázky z oblasti strašidel  a duchů a…  Vše 
vymyslela Katka Pokorná – jedna z našich 
nejmladších členek. Připravila celou trasu 
se členy své rodiny. A jako čarodějnice byla 
celé sobotní odpoledne v dešti 4 hodiny při-
pravená na dětském hřišti, kde trasa kon-
čila, vyhodnotit snahu dětí a po zásluze je 
odměnit. Hodně rodičů s dětmi si tuto trasu 
prošlo i v neděli, kdy už nepršelo. Některé 
otázky si ještě v pondělí procvičily i děti ze 
školky při procházce po obci. 
 Za Český svaz žen Kněževes  
 bohdana pavlíková 
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 Mikulášská taneční zábava

Téměř 60 Kněževáků nás přišlo podpořit. Pre-
mium band dr. Dudka hrál jako vždy – pohodo-
vě, k tanci a dovádění. Tombola bohatá – kytky, 
dobroty, alko i nealko, praktické věci a něco pro 
zasmání. Předvánoční atmosféru umocňovaly 
svíčky a smrkové větvičky na červených ubru-
sech. 
Děkujeme všem dětem a dospělým, kteří se po-
díleli na dražbě svícnů. Výtěžek vždy rozdělíme 
mezi děti ve škole a školce a na nákup potřeb-
ných dětských věcí. 
Díky Obecnímu úřadu Kněževes a ostatním 
sponzorům jsme mohly dát dětem zdarma ob-
čerstvení a připravit pro ně balíčky. 
Strom připravil a po akci odvezl R. Holan, ženy 
vše v pátek vyzdobily a v neděli uklidily.

 Za ČSŽ Kněževes 
 bohdana pavlíková 

Český svaz žen klub kněževes 

akce v roce 2024
 karneval  pro děti
sobota 10. 2. od 14.00 v kD
Odpoledne plné soutěží a zábavy.

 valentýnská maškarní zábava pro dospělé
sobota 10. 2. od 20.00 v kD
K tanci a poslechu hraje DJ Giacomo. Bohaté 
kolo štěstí. Vstupné 100 Kč.

 Dětský den :
sobota 25. 5. od 10.00
na místním sportovním hřišti
Dopoledne plné soutěží a zábavy ve spolupráci 
s SDH. Občerstvení pro děti zajištěno.

 cyklovýlet :
sobota 8. 6. dopoledne

 Drakiáda
 pouštění draků a jiných létajících těles : 
sobota 19. 10. od 10.00 
na místním sportovním hřišti.
Odměny pro všechny zúčastněné. Občerstvení 
pro děti zajištěno.

 rodinné dlabání dýní a řepy
 halloweenská párty :
sobota 19. 10.  od 16.00 v hasičárně

 soutěž o nejhezčí vánoční svícen 
příjem svícnů do soutěže v pátek  29. 11. 
od 18.00 - 20.00 hod. v kD.

 Mikulášská besídka pro děti :
sobota 30. 11. od 14.00 v kD
Děti, těšte se na dílničky, zpívání, hraní. Miku-
láš, anděl a čerti vám nadělí balíčky. Občerstvení 
pro děti zajištěno. Poté společně rozsvítíme ven-
kovní vánoční strom.

 Mikulášská taneční  zábava
sobota 30. 11. od 20.00 v kD
K tanci a poslechu hraje skupina Premium Band, 
vstupné 100 Kč. Vyhodnocení a ocenění svícnů 
ze soutěže. Bohaté kolo štěstí.

poděkování
Děkujeme všem, kteří nám finančně 
nebo materiálně přispěli v roce 2023 na 
akce pro děti.

Bez vašeho přispění a pomoci bychom 
nemohly uskutečnit dětské aktivity, kte-
ré i při našich úsporných opatřeních vy-
jdou v průměru na 10-15 tisíc Kč.

OBECNÍ ÚŘAD KNĚŽEVES
PERSA a.s.
AGRIVEP a.s.
B&P METALPRODUCT s.r.o.
TYREX RECYCLING s.r.o.
ČERVENÝ s.r.o.
BHV SENZORY s.r.o.
DINAK spol. s.r.o.
PROWENA, s.r.o.
SEBAKOV s.r.o.
VP AGRO, spol. s r.o.
NOVEX Praha s.r.o.
SOKRAT, s.r.o.
ELPEDO, s.r.o.
TRUHLÁŘSTVÍ - Miroslav Filikar
Truhlářství - p. Havlík K.
AUTODOPRAVA Roman Diviš
POTRAVINY - Miroslav Muras
LinkAmerika II., s.r.o.
Jiří Kettner - Restaurace a penzion 
„V MAŠTALI“
PILOT CLUB - Restaurace - Penzion

JMS ubytování s.r.o. - pí.Sedláčková
Oprava motorových vozidel 
- Zdeněk Doubek
Kash spol. s r.o. - Fushuai Li
Jiří Vopálka
HOLAN Roman
DRSEK Tomáš
VTÍPIL Karel
Pan Herdin

 Zvláštní poděkování: 

Stanislav Kettner - starosta obce, 
redakce Kněževáka, žáci MŠ Kněževes 
- pí.řed. Olina Procházková, žáci ZŠ 
Kněževes - pí.uč.Iva Farová a p.uč.Emil 
Červený, žáci ZŠ Tuchoměřice - pí.uč.
Iva Roučková, správci KD manželé 
Jelonkovi, Luděk Černý,  Robert 
Souček, manželé Šarapatkovi, Josef 
Pavlík, rodina Holanova,  rodina 
Kubů, rodina Čefelínova, Jan Drábek, 
Ondřej Botka, manželé Hanzlíkovi, 
manželé Kratochvílovi, Luděk Peterka, 
rodina Pittermannova, Bára Farová, 
rodina Wagnerova, manželé Sádlíkovi, 
Pavel Čermák, SDH Kněževes, spolek 
Havlíček,  Baráčníci Kněževes, TJ Sokol 
Kněževes. A samozřejmě velký dík 
patří všem členkám a sympatizantkám 
Českého svazu žen Kněževes.

Radost dětí je naší odměnou !

 Za Český svaz žen - Klub Kněževes
 krausová kateřina 
 a pavlíková bohdana 
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baráčníci
 svatováclavská zábava (sobota – 30. 9.)

První měsíc nového školního roku je za námi a jako obvykle jej 
provázelo velmi proměnlivé počasí. V posledním týdnu ale vládu 
převzalo nádherné babí léto se sluncem prozářenými dny a jas-
nou oblohou. I proto jsme se na letošní posvícenskou zábavu po-
řádanou místním Sborem dobrovolných hasičů tolik těšili.
Celým večerem nás provázela kapela Retro Band se svou skvělou 
hudbou k poslechu a především k tanci, do jehož víru se všichni 
hosté vrhli od samého počátku.
Organizace večera byla perfektní, tombola bohatá a celý večer ply-
nul ve znamení příjemné atmosféry, uvolněné zábavy a hlavně se-
tkání přátel a kamarádů.

Děkujeme za účast i našim milým hostům z OB Hradčany a OB 
Středokluky a samozřejmě hasičům ze SDH Kněževes za parádní 
organizaci zábavy. Za baráčníky se zúčastnilo 11 tetiček a sousedů. 
 
 Za Obec Baráčníků Kněževes
 andrea hamouzová

spolek
havlíček
 příspěvek od spolku havlíček

 prosinec 2023

V roce 2023 se spolek Havlíček věnoval po-
dobným aktivitám jako v letech minulých, 
jen vzhledem k okolnostem jsme upustili 
od pořádání oblíbených vycházek po Praze 
a věnovali se každoročně pořádaným akcím 
v naší obci.

Po předjarním setkání členů spolku v měsíci 
únoru se začátkem března uskutečnila před-
náška s besedou pro žáky 3. a 4. třídy ZŠ, kte-
rou uspořádala za spolek paní Květa Barešo-
vá společně s manželem p. Pavlem Barešem 
v místní knihovně na téma historie obce Kně-
ževes. Děti a učitelé si se zájmem prohlédli 
také předměty a listiny uložené v našem mini 
muzeu, které je součástí knihovny. Začátkem 
dubna se s prostředím místní knihovny hra-
vou formou seznamovaly děti z kněževeské 
MŠ, kam je pozval knihovník p. Bareš.
Spolek Havlíček se zúčastnil akce Baráčníků 
Kněževes dne 11. 3. v Rychtě s názvem „Li-

terárně hudební odpoledne“ na téma: Jak 
napsat knihu? … s autorským čtením spiso-
vatelky Renáty Šťastné a s hudebním dopro-
vodem kytaristy Jana Paulíka. Bylo to příjem-
ně strávené odpoledne.

Dne 22. 4. se členové spolku zúčastnili výletu 
na zámek Chyše, který uspořádal  pro obča-
ny Kněževse Obecní úřad. Výlet se moc vy-
dařil a všichni byli spokojeni.
Členky spolku Havlíček se v průběhu roku 
zapojovaly do přípravy akcí, které pořádal 
Svaz žen, zejména Dětský karneval, Dětský 
den, Drakiáda a dlabání dýní, Mikulášská 
nadílka a Vánoční zábava.
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V sobotu 9. září se uskutečnila akce „Výlet pro všechny“, 
což byl výlet na zámek Dobříš a na Pivoslávu v Kamýku 
nad Vltavou, který uspořádali Baráčníci Kněževes se zá-
stupci města Kamýk n.Vlt., se spolkem Havlíček a Obec-
ním úřadem Kněževes, který celou akci finančně podpořil. 
Byl to velmi pěkný výlet se spoustou zážitků a účastníci 
byli velmi spokojeni.

Hned následující neděli 10. 9. proběhlo v místní kapli sv. 
Václava přivítání nových občánků obce Kněževes, kterého 
se náš spolek také zúčastnil. Pro pět nových občánků jsme 
připravili dárky a Pamětní listy, které jsme předali jejich 
rodičům. 
Poslední naší akcí bylo podzimní setkání členů spolku Ha-
vlíček koncem října, kdy jsme celý rok zhodnotili a zabý-
vali jsme se plánem na příští rok.
Krásným zakončením tohoto roku byly pro nás „Čaje pro 
seniory“ uspořádané na státní svátek dne 28. října Obec-
ním úřadem Kněževes, Svazem žen Kněževes a Stouny 
pro všechny kněževeské seniory. Při poslechu hudby, pro-
mítání obrázků, s výborným občerstvením  a mezi  přáteli 
jsme si celý večer pěkně užili.

Závěrem děkuji za všechny členy spolku Havlíček Obecní-
mu úřadu včele s panem starostou za veškerou podporu, 
které si moc vážíme.
Všem čtenářům časopisu Kněževák přejeme příjemné pro-
žití Vánoc a nový rok 2024 plný lásky a naděje pro všechny.

 Za spolek Havlíček
  Libuše kučerová 

   CÍRKEV ČESKOSLOVENSKÁ HUSITSKÁ 

                  V TUCHOMĚŘICÍCH 
 

Přijďte si pro Betlémské světlo 
k Husovu sboru! 

Světlo dovezeme a dáme k dispozici do lucerny 

před Husův sbor v sobotu 16. 12. 2023 ve 14.00.  

 

To světlo ve tmě svítí a tma je nepohltila. 
Janovo evangelium 1,5 

16. – 26. 12. 2023 

CÍRKEV ČESKOSLOVENSKÁ HUSITSKÁ - TUCHOMĚŘICE 

Vánoční pořad bohoslužeb Husova sboru 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  3. 12. 2023 – 1. adventní neděle, bohoslužby od 9.30  
 
10. 12. 2023 – 2. adventní neděle, bohoslužby od 9.30 
 
16. 12. 2023  Betlémské světlo - instalace lucerny před Husovým sborem ve 14.00 
                        Světlo zde bude k dispozici do 26. 12. 2023. 
                        
17. 12. 2023 - 3. adventní neděle, bohoslužba od 9.30 a od 16.30 adventní pásmo dětí 
                        ze ZŠ Tuchoměřice 
 
24. 12. 2023 – vigilie Hodu Božího vánočního, půlnoční bohoslužba od 22.30 
 
31. 12. 2023 – Děkovná bohoslužba za uplynulý rok 2023 od 9.30 
 
 

Srdečně vás zveme a přejeme požehnaný a pokojný čas Vánoc. 
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hasiči
vážení a milí spoluobčané, 
dovolte mi vám jménem sboru dobro-
volných hasičů obce kněževes podě-
kovat za vaši přízeň i v letošním roce, 
který byl bohatý na akce pro děti i do-
spělé. rád bych se za tímto rokem krát-
ce ohlédl. 

 
V březnu jsme se společně potkali na Jo-
sefské zábavě, která jistě pobavila všechny 
účastníky a i v příštím roce se budeme těšit, 
že to s námi roztančíte na parketu. 
Stavění májky a pálení čarodějnic jsou už 
tradicí a já jako člen výjezdové jednotky 
konstatuji, že nebyl žádný výjezd. Příští rok 
se musíte polepšit. 

V červnu jsme pro vás připravili událost, 
která se nebude opakovat dalších 10 let. 
Ano, bylo to výročí 130 let od založení Sbo-
ru dobrovolných hasičů v Kněževsi. Na své 
si tentokrát přišli děti i dospělí. Společně 
jsme zavzpomínali na ty, kteří se zasloužili 
o to, že před 130 lety vznikl sbor, který se 
podařilo udržet až do dnešní doby. Akce to 
byla jedinečná, zakončená hudební zába-
vou s kapelou Rebel Band, tímto zdravím 
Doubkův Retro Band (Pozn.: samozřejmě že 
nám hrála jako na všech akcích kapela Retro 
Band, při tvoření plakátů ale má žena pro-
hodila názvy těchto kapel). 

Oslavami výročí jsme samozřejmě neskonči-
li a v červenci proběhl druhý ročník Sportov-
ního dne pořádaný ve spolupráci s TJ Sokol 
Kněževes a Český svaz žen - Klub Kněževes. 
Sportovní zápolení proběhlo v horkém let-
ním počasí a všichni účastníci byli rádi, že 
ve 12 hodin mohli být již ve svých bazénech 
a chystat se na večerní kino.

Když pořádáme něco pro dospělé, nesmíme 
zapomínat na děti. Nové auto naší jednotky 
bylo ozdobou dětského dne pořádané ČSŹ 
- Klub Kněževes, na kterém jsme pomáhali. 
Jednodenní příměstský hasičský tábor byl 
pro děti příležitosti vyzkoušet si být chvíli 
součástí velké rodiny hasičů. Děti si užily 
zejména skákací hrad, horolezeckou stěnu 
a samozřejmě stříkání z vodního děla. 
Nechyběli jsme ani na dvou závodech v po-
žárními sportu, pořádaných okolními sbory.  
Někdy je třeba si říci, že není důležité vy-
hrát, ale zúčastnit se a v tomto směru máme 
splněno. 
Posvícenská zábava byla myslím další 
úspěšnou akcí a její ukončení ve čtyři ho-
diny ráno hovoří za vše. Na zábavě se nám 

Příměstký tábor 
pro děti

Stavění májky,
lampionový průvod,

pálení čarodějnic

Sbor dobrovolných hasičů Kněževes

Plán akcí na rok 2024

16. 3. Josefská zábava

30. 4.

Srpen

Sportovní den,
letní kino

Prosinec Adventní setkání se
svařákem

SDH Kněževes sdh_knezeves

13. 7.
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Zveme všechny otužilce i odvážlivce

na novoroční koupání!  

1. ledna 2024 
v 16 hodin

u rybníku v Kněževsi

A pokud nepatříte mezi
otužilce, přijďte nás
alespoň podpořit :) 

 Jubilejní výstava betlémů

 v klementinu

V roce 2023 uplyne 800 let od slavné mše, 
kterou nechal sv. František z Assisi sloužit 
v italském Grecciu. Mnozí betlémáři v růz-
ných koutech světa věří, že právě tato udá-
lost byla prvotním impulzem k rozvoji pů-
vabného zvyku stavění betlémů. Navštivte 
Jubilejní výstavu v Klementinu a oslavte 
s námi počin Svatého Františka. Přímo pro 
tuto výstavu společnými silami členů vzni-
ká mechanický Jubilejní betlém situovaný 
na pražskou Kampu na počátku 20. století.
Na výstavě naleznete betlémy našich nej-

lepších současných betlemářů – členů 
Spolku českých betlemářů – ze všech kou-
tů České republiky. S výjimkou Valašska. 
Valašští betlemáři letos připravili velkou 
výstavu betlémů na zámku ve Valašském 
Meziříčí. Doporučujeme navštívit.
Při výběru exponátů byl důraz kladen rov-
něž na představení různých technologií 
a materiálů používaných při tvorbě bet-
lémů. Můžete se tedy inspirovat k tvorbě 
vlastního betlému.
Výstava probíhá v prostorách Galerie 
Klementinum, která je součástí Národní 
knihovny České republiky. Ta je také part-
nerem výstavy.

Proč v Klementinu? Právě v Klementinu 
byl v roce 1562 postaven první betlém na 
území Čech. A v roce 1923 se zde konala 
Jubilejní jesličková výstava. Je tedy logické, 
že se reprezentativní Jubilejní výstava do 
Klementina po 100 letech opět vrátila.
Otevřeno je denně až do 7. 1. 2024 od 10.00 
do 18.00 hodin. Kromě 24. a 25. 12. 2023.
Adresa – Galerie Klementinum, Marián-
ské nám. 5, Praha 1, nejbližší stanice metra 
A – Staroměstská, B – Národní, přímo před 
vchodem do Galerie je zastávka autobusu 
č.194
 Zdroj: jubilejnivystava.cz

také objevil nový nešvar: sběratelství ha-
sičských suvenýrů. Dva naši bratři bohužel 
málem přišli o své čepice. Musím upozornit, 
že útok na hasiče je útok na všechny hasiče 
a sběratel nedojde klidu, dokud věci nevrátí. 
Naštěstí našly čepice zpět své majitele a bra-
tři nemuseli platit výkupné. 

Když píši tyto řádky, chystáme se na další 
adventní setkání, které je příjemným zakon-
čením roku, na kterém se společně potká-
váme nad svařeným vínem. Tuto akci jsme 
poprvé uspořádali v roce 2022, a protože se 
nám a snad i vám líbí, rozhodli jsme se ji zo-
pakovat i letos. 

Rok 2023 nám ale také přinesl jednu ztrátu. 
Zemřel člen sboru a bývalý starosta sboru 
Bohuslav Zeidler. Čest jeho památce. 

Nakonec ještě musím zmínit naši výjez-
dovou jednotku, která měla v roce 2023 
rekordní počet výjezdů, a z hlediska od-
bornosti jsme se posunuli zase o kus dál. 
Zúčastnili jsme se dvou výcviku pořáda-
ných HZS STK a každý nám zvýšil naše 
schopnosti o pár stupínků. Výjezdy byly 
zajímavé a jeden byl dokonce i v naší obci. 
Za jednotku vám nařizuji a prosím kon-
trolu komínů, instalaci signalizace CO, 
hasicích přístrojů, revize plynu a elektro, 

ať k vám příští rok nevběhne tlupa hasičů 
s plnými hadicemi. 
Závěrem chci poděkovat všem členům SDH 
a JSDH, jejich rodinám, bez jejichž podpory 
a účasti by akce nebyly, dále panu starostovi 
Stanislavu Kettnerovi a zastupitelům obce 
Kněževes, představitelům spolků v obci 
a především vám, občanům obce Kněževes. 
Děkuji za vaši přízeň a doufám, že nám ji 
zachováte i nadále. Přeji vám všem mnoho 
zdraví a štěstí do roku 2024 a těším se, že 
se společně opět potkáme na našich akcích. 

 petr Wagner
 Starost SDH Kněževes
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Dětský karneval
Vás zve na 

  od        hod v KD Kněževes
10. 2. 2024

Děti těšte se na
odpoledne plné tance,
soutěží a zábavy
promenádu masek
ocenění nejhezčích kostýmů 
taneční vystoupení
Kněževáčka

14

Hraje 

DJ 
Giacomo

Za
bezpečnost
dětí si ručí

rodiče

Občerstvení 
pro děti
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historie
 vzpomínky se vrací

7. listopadu letošního roku uplynulo 
100 let od slavnostního otevření „ku-
brovy odborné hospodářské školy ve 
středoklukách.“ bohužel, tohoto výročí 
se škola nedočkala, protože byla politic-
kým rozhodnutím zastupitelstva stře-
dočeského kraje v roce 2021 zrušena. 

Stalo se tak v období covidu, stavu nouze, 
kdy nebyl dostatek prostoru jak pro zaměst-
nance školy, tak i rodiče žáků, aby se mohli 
adekvátně bránit. I tak byla založena petice 
za její záchranu, jak v elektronické, tak i pí-
semné formě, kterou podepsalo téměř 2 ti-
síce příznivců školy.  Dopis paní hejtmance 
s žádostí o zachování školy zaslala i Asociace 
soukromého zemědělství ČR, 17 soukromých 
farmářů z okolí a 15 starostů okolních obcí.
Kromě petice jsme se obrátili na paní hejt-
manku s žádostí, aby tento záměr kraje za-
stupitelé přehodnotili. V posledních 3 letech 
zřizovatel školy, tedy právě Středočeský 
kraj, do ní investoval finanční prostředky ve 
výši téměř 9 milionů korun. Byly zmoder-
nizovány třídy, sborovna, došlo k vybavení 
novou výpočetní technikou, byla  zrekon-
struována kotelna, na 2 budovách sociální 
zařízení, opravena střecha, došlo k výměně 
dalších oken, vstupních dveří atp. Zkrátka 
vybavení školy bylo standardní a srovnatel-
né s vybavením jiných škol. Ve všech třídách 
byly k dispozici interaktivní tabule. Rekon-
strukcí zatím neprošla budova mládeže 
u sokolovny, kde však žáci nebydleli. 

Zastupitelstvo kraje rozhodlo velmi rych-
le: podle původního sdělení z konce ledna 
2021 měla být naše škola zrušena až k 31. 8. 
2022, ale nakonec k tomu došlo 2 měsíce od 
ústního sdělení tohoto záměru tehdejšímu 
řediteli školy a dokončen mohl být pouze 
školní rok.

Vzhledem k tomu, že základní škola a SOŠ 
a SOU St. Kubra spolu sousedily, písemně 
jsme paní hejtmance navrhovali propojení 
těchto škol vytvořením tzv. kampusu.
V naší škole se léta stravovali žáci základ-
ní a mateřské školy ze Středokluk a také 
v době komplexní rekonstrukce MŠ byl její 
provoz zajištěn v prostorách našich učeben 
praktického vyučování. My bychom takové-
to propojení uvítali a zcela jistě i naplňovali.
Na střední školy a učiliště měly právě na-
stupovat silné populační ročníky, a tak nám 
nikomu nebylo jasné, proč zástupci kraje 

sdělili, že do konce svého volebního období 
hodlají tzv. optimalizovat, tedy de facto zru-
šit, 30 škol. My jsme bohužel byli v 1. fázi 
a spolu s námi byly 29. března zrušeny další 
2 školy. Odhlasováno bylo v 15 hodin 8 mi-
nut a vše, co se budovalo a vyvíjelo 98 let 
bylo určeno k zániku.
Pro zrušení školy hlasovali poslanci ODS, 
Starostové a nezávislí a Piráti.; poslanci 
ANO se hlasování zdrželi. K dalším „opti-
malizacím“ dále již zřejmě nedošlo, proto-
že hned v září 2021 nebylo kam absolventy 
základních škol umístit a i ty zrušené školy 
by byly zcela zaplněné. Zřejmě nebyl brán 
v potaz demografický vývoj, nevím.
Na školu chodily i nadále přihlášky ke stu-
diu a bylo jich tolik, že bychom naplnily 
všechny 4 třídy  studijních i učebních oborů 
1. ročníků -  Kombinované lyceum, Podni-
kání, Zahradník a Farmář.  Všichni uchazeči 
museli být odmítnuti z důvodu neotevření 
zvoleného oboru studia. Učební obor Far-
mář nikde v okolí vyučován není a začal 
o něj být opravdový zájem.

Jak napsal ing. Jan Miller, předseda aso-
ciace soukromého zemědělství Čr, paní 
hejtmance: 
„V  souvislosti  s  přirozeným  a  postupným  od-
chodem  první  vlny  sedláků,  kteří  v  roce  1990 
začínali obnovovat  svá hospodářství, do starob-
ního důchodu, začíná na trhu práce chybět pro-
fese klasického farmáře, vybaveného všeobecnými 
znalostmi. Je pochopitelné, že právě v této době 
začínají  naše  iniciativy  a  snahy  o  udržení  od-
borného školského zařízení v našem okolí. Školy, 
která vychovává novou generaci budoucích  far-
mářů, kteří praktickou část své výuky provozují 
na farmách členů ASZ. Není výjimkou, že mnozí 
studenti  posléze  zůstávají  jako  zaměstnanci  na 
našich  hospodářstvích,  na  kterých  vykonávali 
během studia svoji odbornou praxi. Rozměr kla-
sického rodinného hospodaření přináší na český 
venkov další odvětví typu drobných řemesel, ag-
roturistiky,  chovu  koní,  různých  údržbářských 
prací a v neposlední řadě také  péči o krajinu. Pro 
zajištění  těchto činností, na které mnohdy není 
třeba  vysokoškolské  či  středoškolské  vzdělání, 

jsou třeba mladí lidé, kteří chtějí na venkově pra-
covat a žít. Všechny tyto atributy  svým zaměře-
ním, historickou odborností, ale hlavně svou tra-
dicí, středoklucká škola plnohodnotně naplňuje.“

Za zachování školy se postavili také tito 
soukromí zemědělci nebo farmáři: 
Václav Kerner, Jitka Kučabová, František 
Kučaba, Pavel Hamouz, Josef Ženíšek, Du-
šan Rubeš, Zemědělské družstvo Srbač, 
Luboš Hrabánek, Oldřich Poláček, Bromil, 
s.r.o., Ing. Jan Miller, Josef Rous, Václav Čtr-
náctý, Ladislav Krupička, Martin Šťastný, 
Ing. Ladislav Kozel a  Ing. Vítězslav Chvoj. 
Děkujeme.

Poděkování patří také starostům okolních 
obcí, kteří další existenci školy podpořili, 
protože si nechtěli nechat vzít možnost dal-
šího bezplatného stupně vzdělání  bez nut-
nosti dojíždění do měst. Byli to starostové 
obcí  Dobrovíz, Tuchoměřice, Okoř, Číčo-
vice, Makotřasy, Hřebeč, Buštěhrad, Lidice, 
Kněževes, Velké Přílepy, Svrkyně,  Stateni-
ce, Lichoceves, Tursko a  Holubice. 
Jen Středokluky ne. Domnívali jsme se, že 
vedení obce, které kromě základního vzdě-
lání může svým občanům nabídnout i učeb-
ní a studijní obor, má oproti jiným obcím 
v regionu velký bunus a bude se snažit ho 
i nadále udržet a rozvíjet. Nestalo se tak 
a pan starosta naopak na obecním Face-
booku kritizoval nejen žáky naší školy, ale 
negativně hodnotil i kvalitu výuky učitelů, 
i když žádnou vyučovací hodinu neviděl 
a ani nemá kompetence ji posuzovat. Ale 
kritizovat je tak snadné…

Z vyšších politických míst jsme se dozvědě-
li, že právě obec by jako jediná mohla úmy-
sl zrušení  školy zvrátit, což se také jinde ve 
Středočeském kraji stalo. Mnozí středoklučtí 
občané byli zaskočeni, že škola končí a říkali, 
že tam vždy patřila a patřit by měla i nadále.

Zvláštní poděkování patří bývalé starostce 
Velkých Přílep paní Věře Čermákové, která 
nám velmi pomáhala a jela také na zasedání 
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zastupitelstva kraje dne 29. 3. 2021, kde se 
svým nesouhlasem osobně vystoupila a po-
žádala zastupitele o důkladné zvážení toho-
to rozhodování.

Na škole jsem působila bez pár měsíců 35 
let a byla jsem tam ráda. Poznala jsem žáky 
velmi nadané, s výborným prospěchem 
i chováním, ale i ti méně nadaní našli v ži-
votě uplatnění a vede se jim dobře. Řada 
absolventů vystudovala vysokou školu; z ji-
ných jsou úspěšní podnikatelé, farmáři či řa-
doví zaměstnanci. Rádi se do školy vraceli; 

mnohdy  tam vystudovaly i jejich děti či jiní 
příbuzní.  Někteří z nich do elektronické pe-
tice připsali milou vzpomínku na svá školní 
léta prožitá ve Středoklukách.
Ani by se nedalo spočítat, kolik občanů 
z Kněževsi, Středokluk a dalších okolních 
obcí naši školu absolvovalo.

byla založena na počest stanislava kubra, 
rodáka z kněževsi č. p. 28, který zemřel 
v pouhých 46 letech. Byl to především sedlák, 
který hospodařil na rodném statku. Věnoval 
se pěstování cukrové řepy, později šlechtění 

ječmene a chovu koní. Na sjezdu rolnictva 
roku 1897 byl zvolen předsedou nově vznik-
lého agrárního Sdružení českých zemědělců 
a roku 1901 byl zvolen říšským a zemským 
poslancem sněmu Českého království. V prů-
běhu politické činnosti zastával ještě další 
funkce, a všechny jako funkce neplacené. Fi-
nanční prostředky získával pouze z vlastního 
hospodářství. Stanislav Kubr byl označován 
za jednoho  z vůdců venkova, kterému se po-
dařilo dát organizační formu do té doby ne-
vyhraněnému zemědělskému hnutí. Všichni 
ředitelé školy založené na počest Stanislava 
Kubra ctili jeho odkaz a zemědělské obory 
byly na škole vyučovány po celou dobu její 
existence, tedy celých 98 let bez ohledu na po-
litický režim. Všechny režimy  škola přežila, 
jen ne ten  dnešní „demokratický.“

Snad alespoň lípa, kterou jsme v areálu ško-
ly vysadili k 100. výročí založení Českoslo-
venské republiky,  bude dále růst a bude 
svědkem i lepších časů. Přinejmenším toho, 
že dobré jméno SOŠ a SOU Stanislava Kubra 
nebude v historii nikdy zapomenuto.

 ing. václava vlčková, 
 místní kronikářka

Tip na výlet
 valdštejnská jízdárna 

Valdštejnská jízdárna byla postavena v roce 
1630 jako součást raně barokního paláce Al-
brechta z Valdštejna. Nachází se v zahradě 
komplexu raně barokního paláce, který vybu-
dovali italští architekti Andrea Spezza a Nicolo 
Sebregondi. Valdštejnská jízdárna je součástí 
sídla Senátu Parlamentu ČR, kterému patří 
areál Valdštejnského paláce a v současnosti 
slouží jako prestižní výstavní prostor Národní 
galerie pro konání krátkodobých výstav. 

petr brandl: příběh bohéma 
20. 10. 2023 – 11. 2. 2024

Výstava přiblíží dílo nejvýznamnějšího 
umělce barokního umění v Čechách – Pet-
ra Brandla (1668 Praha – 1735 Kutná Hora). 
Představí jeho monumentální oltářní plátna, 
která jsou pro účel této výstavy restaurová-
na, dále portrétní tvorbu a námětově velice 
zajímavé žánrové malby. 

Výstava je koncipována jako vyprávění dvou 
paralelních příběhů: děl malíře a jeho života. 
Právě umělcův život, k němuž máme četné 

archivní doklady, je i pro dnešního diváka 
pozoruhodný nejen bohémským a revoltují-
cím způsobem, ale lze v něm najít zajímavé 
kontexty s problémy dnešní doby – Brandl 
byl celoživotním dlužníkem, neboť se zhlé-
dl v životním stylu šlechty a luxusu, který si 
chtěl také dopřát. Dluhy jej však několikrát 
dostaly do vězení. To však nic nemění na 
tom, že Brandl byl nejlépe placeným uměl-
cem své doby, a to zřejmě i z důvodu velice 
osobitého a originálního stylu a malířského 
rukopisu, u něhož můžeme vypozorovat jis-
té paralely s malbou Rembrandta. 
 p. bareš
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ValentýnskouValentýnskouValentýnskou
maškarní zábavumaškarní zábavumaškarní zábavu

Vstupné 100 Kč

Vás zve na 

 2024

od 20 hodv KD Kněževes

Písničky na přání k tanci 
a poslechu hraje DJ Giacomo

Cena za 5 nejlepších masek! Každá
maska dostane dáreček u vstupu. 

www.djgiacomo.cz

Bohaté kolo štěstí

10. 2.
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